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نرخ بیکاری اعلام شده غیرواقعی است
دنیای اقتصاد

این روزنامه حامی دولت در انتقاد از آمار بیکاری اعلام شــده از ســوی 
مرکز آمار نوشــت:  نرخ بیکاری در ایران تا حدودی پایین و غیرواقعی به نظر 
می رسد. گزارش جدید مرکز آمار گویای این است که در تابستان نرخ بیکاری 
اندکی افزایش یافته و از 10/8 درصد به 10/9 درصد رسیده است که اگرچه 
بیکاری یک رقمی نیست، اما در مقایسه با ابعاد رکود فعلی اقتصاد ایران نسبت 
پایینی به شــمار می رود. علت این موضوع، تاحدودی به شیوه های آمارگیری 
رایج در کشور و ضعف سیستم های اطلاعات و جمع آوری داده ها بازمی گردد، 
اما بخشی از این موضوع هم، به  دلیل این است که نرخ مشارکت اقتصادی در 
ایران بسیار پایین است و به  خصوص برای نیمی از جمعیت یعنی »زنان«، ایران 
یکی از پایین ترین نرخ های مشارکت را دارد و آخرین آمار هم نسبت مشارکت 
اقتصادی زنان در نیروی کار را معادل 13/8 درصد تعیین کرده است. حال آنکه 
این نسبت برای مردان در تابستان سال جاری معادل 64/2 درصد بوده است...
در حالی که اگر نرخ مشــارکت اقتصادی در ایران نیز قرار بود به سطح 
رایج و متوسط جهانی یعنی 60 درصد برسد، با حفظ این تعداد اشتغال تعداد 
بیکاران حدود 16/3 میلیون نفر می شد که جمعیت عظیمی را در بر می گرفت 
و موجب می شــد که نرخ بیکاری به حدود 42 درصد برسد. بنابراین، پایین 
بودن ظاهری نرخ بیکاری، تا حدودی به شــیوه های آمارگیری بازمی گردد و 
از آن مهم تر، از نسبت پایین نرخ مشارکت اقتصادی در ایران ناشی می شود.
اما آمار ارائه شــده، یک نکته بحث برانگیز نیز دارد که به تعداد شاغلان 
موجود در اقتصاد ایران بازمی گردد. طبق این آمار، در تابســتان سال جاری 
تعداد شاغلان موجود در کشور حدود 22 میلیون و 404 هزار نفر بوده است 
که نســبت به رقم مشابه تابستان سال گذشته، حدود 904 هزار نفر بیشتر 
شده است. نکته قابل توجه این است که از این تعداد افزایش، حدود 542هزار 
نفر از آن مربوط به تابستان سال جاری بوده است.این امر در تناقض با روند 
رکودی اخیر اقتصاد ایران است که از پاییز سال گذشته به تدریج با کاهش 
قیمت نفت و تعویق زمان انتظاری برای توافق نهایی هســته ای آغاز شد و 
با رکود تقاضا در نیمه نخســت سال جاری، شــدت گرفت. در این شرایط، 
اغلب شــرکت ها با مشکلات عدیده ای در فروش، تنظیم سرمایه در گردش 
و ســرمایه گذاری مواجه بوده اند و در نتیجه، آغاز به کار شرکت های جدید 
بــا نیروهای تازه یا افزایش نیروهای فعلی بنگاه ها به  خصوص در تابســتان 

سال جاری، امری عجیب به نظر می رسد.
چرا مسکن به اند     ازه خود     رو اهمیت ندارد؟

قانون
این روزنامه حامی دولت درباره بســته خــروج از رکود گزارش داد: بازار 
مسکن سومین سال رکود      را پشت سر می گذارد      و هنوز هیچ یک از برنامه ها 
و راهکارهای دولت نتوانسته است مشکلات این بازار را حل کند     . بازار مسکن 
مشــکلات عد     ید     ه ای د     ر این خصوص د     ارد      که از عمد     ه ترین و مهم ترین آنها 
می توان به ضعف قد     رت خرید      مرد     م و بی میلی ســرمایه گذاران برای افزایش 
تولید      اشاره کرد     . بنابراین د     ر حالی که هر روز شاهد      افزایش و انباشت تقاضا 
برای تامین نیاز مسکن هستیم، به د     لیل رکود      و کاهش سود      سرمایه گذاری 
د     ر این بازار، سرمایه گذاران حاضر به تزریق سرمایه د     ر حوزه ساخت و ساز و 

تولید      نیستند      و همزمان با افزایش تقاضا، عرضه ثابت ماند     ه است...
د     ر بازار مســکن هر چند      قرار است تسهیلات خرید      صد     ها میلیون ریال 
افزایش یابد      اما این میزان افزایش وام بانکی با سود      یارانه ای، نمی تواند      قد     رت 
خرید      مرد     م را ارتقا د     هد     . د     ر این شرایط حتی اگر دولت بتواند      با افزایش سقف 
تسهیلات ارزان قیمت، قد     رت خرید      مرد     م را افزایش د     هد      با سد      کمبود      مسکن 
برمی خورد     . د     ر چنین شرایطی با پیشی گرفتن میزان تقاضا نسبت به عرضه و 

افزایش قد     رت خرید      با افزایش قیمت ناگهانی مواجه خواهیم شد     .
این همان تهد     ید     ی اســت که تیم مســکن وزارت راه و شهرسازی امروز 
د     غد     غه آن را د     ارد     . حامد      مظاهریان، معاون امور مسکن و ساختمان وزارت راه 
و شهرسازی چند     ی پیش نسبت به احتمال به صد     ا د     رآمد     ن زنگ خطر کمبود      
خانه هشد     ار د     اد      و گفت: این ثبات قیمتی به نفع مصرف کنند     ه نیست چراکه با 
اد     امه این روند      و کاهش میزان سود     د     هی بازار، سرمایه ها به سمت سایر بازارها 
هد     ایت می شود      و تا د     و سال د     یگر با کمبود      تولید      و مسکن برای عرضه مواجه 
خواهیم شــد     ... دولت توجهی که به بحث خود     رو و اعطای تسهیلات به این 
بخش د     ارد      را معطوف به مسکن نکرد     ه و این د     رحالی است که رکود      د     ر بخش 

مسکن و د     ر پی آن صنایع وابسته اش مسئولان را د     چار نگرانی کرد     ه است.
فعلا از کاهش نرخ ارز خبری نیست!

اقتصاد نیوز
پایــگاه خبری اقتصاددانان نئوکلاســیک روند گذشــته و آتی بازار ارز 
را چنین تحلیل کرد: رشــد بهای ارز در آبان ماه امســال ســرعت و شکل و 
شمایلی پر رنگ تر از ماه های قبل داشت. بازار ارز در روزهای اخیر در حالی 
به رشــد خود ادامه داده اســت که این رشد از سوی بسیاری از کار شناسان 
قابل پیش بینی نبود حصول توافق سیاسی برجام و دورنمای رفع تحریم ها و 
آزاد شدن منابع ارزی دولت از جمله عواملی بود که موجب شده بود تا اکثر 
نظرهای کار شناسی به سمت تثبیت یا حتی کاهش نرخ ارز گرایش پیدا کند 
اما بازدهی 3/2 درصدی نرخ ارز تا روز 2۷ آبان ماه و ثبت نرخ ســه هزار و 
5۷۷ تومانی هر دلار موجب شده است تا برای دومین بار در سال جاری نرخ 
بازدهی بازار ارز از نرخ متناظر سپرده 22 درصد بالا تر رود. نرخ ارز سال 93 
بازدهی 11درصدی را در برابر بازدهی منفی 20 درصدی شاخص بود و 22 

درصدی سپرده بانکی تجربه کرد...
به بیان دیگر هر چند بازدهی نرخ ارز در آبان ماه بیشتر از بازدهی سپرده 
بانکی بوده است اما هنوز برای وسوسه کردن سپرده گذاران برای انتقال دارایی 
خود به بازار ارز کم رمق است اما این رمق اندک اگر با کاهش نرخ سود بانکی 
همراه شــود می تواند بازی را متفاوت سازد. از این رو انگشت اتهام رشد نرخ 
ارز در ماه جاری از ســوی گروهی از کار شناســان به سوی ایده کاهش نرخ 
سود سپرده بانکی معطوف شود.  هر چند این فرض را وزیر اقتصاد رد کرده و 
طیب نیا می گوید: »این نوسان ها فصلی است و براساس تحلیل  بانک مرکزی 
به  خاطر نزدیک  شدن به ژانویه، افزایش تقاضا و همین  طور تقاضای محسوس 
برخی اتباع خارجی و نزدیک  شدن به ایام اربعین و سفر به عراق ایجاد شده 

است که قابل ملاحظه نیست و موقتی خواهد بود.«...
رشــد بهای نرخ ارز دولتی در ســال جاری از 2 هــزار و 850 تومان به 
نزدیک ســه هزار تومان و نرخ ارز آزاد 3 هزار و 5۷۷ تومانی به معنای فشار 
به شــرکت های مصرف کننده ارز در گروه های نظیر خودروسازان، دارویی ها، 
تجهیزات و لوازم خانگی است که می تواند به کاهش سود آوری این شرکت ها 
منجر شود اما به دلیل کفه سنگین تر گروه هایی که از رشد ارز منتفع می شوند 
این تاثیر کمتر اســت.  با توجه به نزدیکی زمان ارائه لایحه بودجه سال 95 
کل کشور به مجلس و البته فضای انتخاباتی حاکم بر مجلس و کشور انتظار 
نمی رود دولت با تغییر جدی در نرخ ارز لایحه بودجه را ارائه کرده و مجلس 
نیز تغییری در پیش بینی دولت ایجاد کند چنین فضای موجب خواهد شد 
تا احتمالا هر گونه تغییر جدی در شرایط بازار ارز از جمله تک نرخی کردن 

آن به بعد از انتخابات مجلس و همچنین لغو عملی تحریم ها منجر شود. 

اقتصاددرآینهرسانهها

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

بنزین۷۰۰تومانیامشبمیسوزد

سرویس اقتصادی-
وزارت  سابق  سرپرست 
اقتصاد و دارایی با اشــاره 
به افزایــش 444 درصدی 
بانک  به  تجاری  بانک های 
مرکزی در سال 93 نسبت 
از آن، گفت:  به سال پیش 
به  دولت  بدهــی  افزایش 
بانک هــا و افزایش بدهی 
به  بانک مرکزی  به  بانک ها 
این معنی اســت که دولت 
با افزایش نقدینگی خود را 

اداره می کند.
حسین صمصامی در نشست 
اقتصاد  سالم سازی  و  شفافیت 
که بــه همت موسســه طلوع 
در روزنامه کیهان برگزار شد، 
اظهار داشــت: دولت باید برای 
خروج از رکود قبل از هر چیز 
اقدام به شفاف سازی در زمینه 
میــزان  و  سیاســت گذاری ها 
اشــراف بر اقتصاد و همچنین 
نحوه عملکرد اقتصاد در جامعه 

نماید.
بیان  بــا  اقتصــاددان  این 
اینکــه اصلی ترین ابــزار برای 
شفاف ســازی، تشکیل پایگاه 
جامع اطلاعات اقتصادی است، 
عنوان کرد: اغلب سازمان های 
دولتــی و خصوصی هم اینک 
پراکنده  و  جزیــره ای  بطــور 
اقدام به انتشــار اطلاعات خود 
می کنند، بطور مثال در وزارت 
اقتصاد شــخص وزیر در حالی 
کــه همزمان رئیس شــورای 
بــورس، شــورای عالی  عالی 
بانک هــا و بیمــه مرکزی و یا 
معاونت هــای وی در نهاد های 

حاکمیتــی از جمله ســازمان 
مالیاتی حضــور دارند، اما قادر 
از  به دریافت اطلاعات دقیقی 
درآمد شــرکت ها نیستند. این 
در حالی است که وزیر اقتصاد 
به عنوان عالی ترین مقام اجرایی 
می تواند خواستار این اطلاعات 

از دستگاه های مربوطه باشد.
طرح خروج از رکود 

تکراری است!
وی با طرح این پرسش که 
در شرایط فعلی برای جلوگیری 
از رکود چه سیاست هایی باید 
در دســتور کار قــرار بگیرد، 
گفت: لازمه حل این مشــکل 
دانستن دلیل بیماری و تلاش 
برای تعدیل آن است، از جمله 
اینکه برای فروکش کردن تب 
این بیمــاری نیازمند وام 25 
میلیون تومانــی خرید خودرو 
و یا افزایش نقدینگی از طریق 
انتشار پول پرقدرت هستیم و 
یا ابزار دیگری مورد نیاز است؟
وی ادامه داد: دولت در نیمه 
نخست سال 1393 برای خروج 
از رکــود غیرتورمی اقدام هایی 
تحــت عنوان »سیاســت های 
اقتصــادی بــرای مواجهــه با 
تا پیش  اقتصادی   چالش های 
از رفع تحریم ها« را در دستور 
کار قرارداد. براین اساس دولت 
در این سیاســت ها به صراحت 
اعلام می کند که در نیمه اول 
سال 93 سیاست های خروج از 
رکود غیرتورمی تدوین و به اجرا 

گذاشته شده است.
اما دولت امسال هم طرحی 
بــا عنوان راهکارهــای مواجه 

با چالش هــای اقتصادی دوره 
توافق در 33 بند ارایه داده که 
در مقایسه با سیاست های سال 
گذشته برنامه جدیدی نیست.

صمصامی در ادامه با اشاره 
به مشــکلات اقتصادی کشور 
عنوان کــرد: بدهی بانک های 
تجاری به بانک مرکزی در سال 
93 نسبت به سال 92 در حالی 
444 درصد افزایش پیدا کرده 
که این رقــم آخرین بار یعنی 
ســال 92به 28 هزار میلیارد 

تومان بالغ می شد.
وی همچنین درباره بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی افزود: در 
سال 89 میزان بدهی دولت به 
بانک ها 29 هزار میلیارد تومان 
بود که این رقم در سال 93 به 
140 هزار میلیارد تومان افزایش 
یافت و این یعنی اینکه دولت 
دارد امور جاری اش را به سختی 
می گذرانــد و از منابع بانک ها 

استفاده می کند.
با  اقتصاد  کارشــناس  این 
اشاره به افزایش بدهی بانک ها 
به بانک مرکزی گفت: افزایش 
بدهی دولت به بانک ها و افزایش 
بدهی بانک ها به بانک مرکزی 
یعنــی افزایش پایــه پولی و 
افزایش نقدینگی؛ یعنی دولت 
دارد با افزایش نقدینگی خودش 

را اداره می کند.
افزایش 15 هزار میلیارد 

تومانی نقدینگی
با وام 25 میلیونی خودرو

وی از عدم برنامه شــفاف 
اقتصاد  مدیریت  بــرای  دولت 
هم سخن گفت و افزود: دولت 

در حالی تسهیلات 25 میلیون 
تومانی خرید خودرو را با مدت 
زمان 6 ماه در دستور کار قرار 
داد که آمارها نشان می دهد در 
طول شــش روز اجرای طرح 
مزبور تعداد یکصــد هزار نفر 
ثبت نام کرده اند که دریافت این 
تسهیلات با توجه به خلق پول 
از طریــق صدور چک ها منجر 
به بدهی 2500 میلیارد تومانی 
دولت به بانک مرکزی می شود.

صمصامی خاطرنشان کرد: 
بخش صنعت 20 درصد از کل 
ارزش افزوده اقتصاد را تشکیل 
می دهــد و صنعت خودرو هم 
تنها 10 تا 15 درصد از ارزش 
افزوده صنعت را شامل می شود، 
لذا اقتصــادی که 60 درصد از 
ساختار آن فعالیت های خدماتی 
اســت چگونه با این میزان وام 
خودرو از رکود خارج می شود؟!

تحقیقات  مرکــز  رئیــس 
اقتصاد اسلامی دانشگاه شهید 
بهشتی با انتقاد از طرح وام 25 
خودرو،  خرید  تومانی  میلیون 
تصریــح کرد: دولــت 2500 
میلیــارد تومان وام خودرو داد 
که با احتساب ضریب فزاینده 

6، به مقدار 15هــزار میلیارد 
تومان نقدینگــی را در جامعه 

افزایش می دهد.
وی افزود: از ســویی دیگر 
نقش عوامل بنیادی برای دولت 
در زمینه اتخاذ سیاست ها هنوز 
روشن نیست و دولت نمی داند 
که آیا در طول شش ماه آینده 
اقتصاد از رکود خارج می شود 
یا شش روز پس از اتمام طرح 

خرید خودرو!
دولت اطلاع درستی

 از اوضاع اقتصادی ندارد
وی ادامــه داد: بانک ها در 
حالی طی ســال جاری اقدام 
به ارایه تســهیلات 160 هزار 
میلیارد تومانی به مردم کرده اند 
که در سال قبل این رقم 320 
هزار میلیارد تومان بوده است. 
این موضوع نشان می دهد که 
دولت در خروج اقتصاد از رکود 
تاکنون توفیقی نداشته که دلیل 
اصلی آن نداشــتن شناخت از 
رفتار تقاضا و نداشتن اطلاعات 

دقیق از اوضاع کنونی است.
صمصامــی با بیــان اینکه 
دولت در فضای بسیار تاریکی 
از اقتصاد قدم برمی دارد، عنوان 
کرد: دولت حتی تحلیل دقیقی 
از اوضــاع موجود نــدارد، زیرا 
تحلیل ها محدود به تئوری های 
عبارتی  به  اســت.  دانشگاهی 
تئوری های اقتصاد سرمایه داری 
برای اقتصادی ارایه شده که زیر 
ساخت های آن به درستی عمل 

نمی کنند.
این اقتصاددان افزود: دولت 
بخاطراینکــه اطلاعات دقیقی 

از نقش عوامل موجود ندارد و 
تحلیل آن به تحلیل ســطحی 
از اقتصاد سرمایه داری منتهی 
می شود، دچار تعارض می شود.

هیــچ کســی نمی داند در 
آینده چه اتفاقی در اقتصاد رخ 
خواهد داد و این انتظار بدترین 
مولفه ای است که می تواند وجود 
داشته باشد. عدم شفافیت در 
جمله  از  پدیده هایــی  اقتصاد 
فساد های بانکی را رقم خواهد 
زد، زیرا غیرشفاف ترین نهاد ها 
در اقتصاد بنگاههایی همچون 

بانک ها هستند.
سرپرســت ســابق وزارت 
اقتصاد با اشــاره بــه ضرورت 
شفاف سازی اقتصادی برمبنای 
اقتصاد مقاومتی گفت: شرایط 
شفاف در اقتصاد فقط با همت 
ملی و تجمیع همه توانایی ها و 
قدرت هــای داخلی امکان پذیر 

است. 
اینکــه همــواره در مقابل 
شفاف ســازی در اقتصاد مانع 
ایجاد می شود ناشی از به خطر 
افتادن منافع برخی است که با 
لابی گــری و یا دخالت در امور 
اجــازه رخ دادن ایــن اتفاق را 

نمی دهند.
صمصامی با تاکید بر لزوم 
وجود بــازار مالی در کنار بازار 
ســنتی برای شــفاف شــدن 
کرد:  عنــوان  فعالیت ها،  همه 
نسخه های  از  الگو برداری  عدم 
ســرمایه داری و لــزوم کنترل 
بازار سهام از لوازم اصلی برای 
نقش بازی کردن بازار مالی در 

اقتصاد است.

ن  کمیســیو عضــو 
عمران مجلــس گفت: اگر 
رئیس جمهــور ورود نکند، 
تا  مهر  مسکن  پروژه  اتمام 

سال 1404 طول می کشد.
علیرضا خسروی در گفت وگو 
با فارس، در پاسخ به این سؤال 
که مشکل پروژه مسکن مهر را 
در چــه می بینید که هم چنان 
بسته شــدن پرونده این پروژه 
را در هالــه ای از ابهام قرار داده 
اســت، گفت: دلیــل اصلی به 

مسکن  پروژه  نرســیدن  پایان 
مهر،  نبود یک متولی و سرگروه 
اســت تــا از وزارتخانه های راه 
و شهرســازی، امور اقتصادی و 
دارایی و نیرو بخواهد به وظایف 
خود به درستی عمل کنند تا این 

پروژه به پایان برسد.
وی بــا اشــاره بــه اینکه 
این لیدر و ســرگروه می تواند 
رئیس جمهوری و یا معاون اول 
تاکید  باشــد،  رئیس جمهوری 
کــرد: چنانچه شــخص آقای 

روحانی برای حل مشکل پروژه 
مسکن مهر ورود کند، می تواند 
از وزارتخانه هایی که درگیر پروژه 
مسکن مهر هستند، بخواهد که 
مشــکل را زودتــر حل کنند و 

متقاضیان خشنود شوند.
نماینــده مردم ســمنان با 
تاکید بــر اینکه اتمــام پروژه 
مسکن مهر جزو مطالبات مقام 
معظم رهبری است، گفت: اگر 
رئیس جمهــوری ورود نکند، با 
انجام  بنده  که  پیش بینی هایی 

داده ام، قطعــا پرونده مســکن 
مهر تا سال 1404 هم به طول 

می انجامد.
خسروی از تشکیل جلسات 
رفع مشکلات خدمات زیربنایی 
و روبنایــی مســکن مهر میان 
اعضــای کمیســیون عمران و 
مقامات مســئول در دو شــهر 
پردیس و پرنــد نیز خبر داد و 
گفت: مدتی اســت که جلسات 
اعضای کمیسیون  خوبی میان 
عمران مجلس و مقامات مسئول 

و ذی نفعان در پروژه مســکن 
مهر برگزار می شــود، تا هرچه 
زودتر تکلیف واحدهای مسکن 
مهر در دو شهر پردیس و پرند 

روشن شود.
عضــو کمیســیون عمران 
مجلس افزود: در این جلســات 
بحث تأمین منابع مالی و اتمام 
زیرســاخت های مســکن مهر 
مطرح شد و خوشــبختانه در 
جلســات مزبور ذینفعان پروژه 
مســکن مهــر مثــل فرماندار 

پردیس و پرند، نماینده شرکت 
ملی گاز، نمایندگان وزارت نیرو 
و راه و شهرســازی و همچنین 
مدیران عامل شــهر پردیس و 
پرند حضور داشتند، تا تکلیف 
خدمــات زیربنایــی و روبنایی 
واحدهای مســکن مهر هرچه 

سریع تر روشن شود.
گفتنی است مقامات مسئول 
وزارت راه و شهرســازی اعلام 
کرده بودند که پرونده مســکن 
مهر سال 95 بسته خواهد شد.

درحالی که رئیس اتحادیه میوه و ســبزی فروشــان، کمبود انواع 
صیفی جات مانند خیار و گوجه فرنگی را عامل گرانی آن در بازار عنوان 
کرده است، مدیرکل دفتر سبزی وصیفی وزارت جهاد کشاورزی این کمبود 
را ناشــی از شرایط اقلیمی و مقطعی دانست و اعلام کرد طی هفته های 

آتی بازار متعادل می شود.
حســن، خدنگی، مدیرکل دفتر ســبزی و صیفی وزارت جهاد کشاورزی در 
گفت وگو با ایسنا، ضمن اعتراف به کمبود محصولات صیفی، اظهار داشت: کمبود 
این محصولات قطعی بوده و طی هفته های آینده با ورود تولیدات صیفی جات مانند 

گوجه فرنگی از برخی مناطق جنوبی کشور، بازار متعادل تر می شود.
وی بــا بیان اینکه قیمت گوجه فرنگی در حال حاضر کیلویی حدود 1500 
تا 2000 تومان اســت، افزود: ایران تنها کشوری است که تقریبا در همه فصول 
آن می توان انواع سبزی و صیفی جات را تولید کرد اما پتانسیل کشور برای تولید 

این محصولات محدود بوده ممکن است در برخی مقاطع کمبود به وجود آید.
مدیرکل دفتر ســبزی و صیفی وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه نمی توان 
به دلیل کمبود مقطعی و زودگذر برخی محصولات سبزی و صیفی اجازه واردات 
آن ها را داد و به تولید ملی ضربه زد، گفت: در ســال های اخیر مزارعی در برخی 
مناطق جنوبی کشــور مانند بوشهر و هرمزگان شناسایی شده اند که تا حدودی 
پتانسیل حل کمبود گوجه فرنگی را دارند و به تدریج محصول این مناطق به بازار 

می آید و قیمت گوجه فرنگی متعادل تر می شود.
رئیس اتحادیه میوه و سبزی فروشان نیز درباره دلایل گرانی و کمبود برخی 
محصــولات صیفی از قبیل گوجه فرنگــی، خیار، کدو و بادمجان اظهار کرده که 
امســال با توجه به ســرما بخش زیادی از گوجه فرنگی های نارس و سبز از بین 
رفتند و گوجه فرنگی های گلخانه ای نیز برای مصرف مردم کافی نیســت، همین 

موضوع باعث افزایش قیمت این محصول شده است.
به گفته مهاجران، از حدود 20 روز گذشــته بخشی از خیار به روسیه صادر 
شده و بخشی دیگر نیز از مرز بازرگان به کشورهای دیگر صادر می شود. در حال 
حاضر خیارهای گلخانه  ای نیز جوابگوی تقاضا نیست. و این مسائل سبب شده تا 
قیمت هر کیلوگرم خیار و گوجه فرنگی به 3500 تومان در بازار برسد، در حالی که 
پیش از این خیار کیلویی 2500 تومان و گوجه فرنگی کیلویی 1500 تومان بود.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه 
سهمیه های بنزین ۷00 تومانی موجود در کارت ها امشب می سوزد، 
گفت: فعلا هیچ ســناریویی برای افزایش قیمت و یا بازگشت 

سهمیه های بنزین وجود ندارد.
سید ناصر سجادی در گفت وگو با مهر با بیان اینکه سهمیه های بنزین 
۷00 تومانی موجود در کارت های هوشمند سوخت تا شنبه شب 30 آبان 
ماه می سوزد، گفت: دارندگان سهمیه بنزین ۷00 تومانی تا امشب برای 

مصرف این سهمیه فرصت دارند.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در پاسخ به 
پرسشــی مبنی بر برنامه جدید دولــت به منظور افزایش قیمت بنزین، 
تصریح کرد: در حال حاضر وزارت نفت هیچ سناریویی به منظور افزایش 

قیمت بنزین به دولت ارائه نکرده است.
این مقام مسئول همچنین در خصوص جریمه خرید بنزین با استفاده 
از کارت سوخت جایگاه داران، بیان کرد: تاکنون سناریوهای مختلفی از 
ســوی وزارت نفت به دولت ارائه شده اما هیچ یک از سناریوها تاکنون 
تصویب و برای اجرا به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ابلاغ نشده 

است.
سجادی همچنین با رد هر گونه احتمال از سرگیری سهمیه بندی بنزین 
در کشــور، بیان کرد: پس از آزادسازی قیمت ها، روند مصرف بر خلاف 
پیش بینی با جهش قابل توجهی روبرو نشده است و به نظر می رسد ساز 

و کار فعلی عرضه بنزین فعلا ادامه یابد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایران در پایان با 

بیان اینکه پس از حذف سهمیه های بنزین، عرضه این فرآورده نفتی با 
کارت ادامه می یابد، خاطرنشان کرد: عرضه کارتی بنزین حتی در صورت 

آزادسازی قیمت و عرضه تک نرخی بنزین از اول آذرماه ادامه می یابد.
از ابتدای آذر ماه سال جاری بنزین معمولی به صورت تک نرخی و با 
بهای 1000 تومان و بنزین سوپر با قیمت 1200 تومان در جایگاه های 
کل کشــور عرضه می شــود، بر این اساس عرضه بنزین با قیمت ۷00 و 

800 تومانی در جایگاه ها متوقف خواهد شد.
همزمان با اجرای طرح آزادسازی قیمت ها ذخیره بنزین ۷00 تومانی 
کارت ها به حدود دو میلیارد و 500 میلیون لیتر رسیده بود اما هم اکنون 
ذخیره بنزین ۷00 تومانی کارت ها به کمتر از 400 میلیون لیتر کاهش 

یافته است.

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: تخلفات در حریم دریا در جزایر 
قشم و کیش محرز است.

پیروز حناچی در پاسخ به این سوال که مدیران منطقه آزاد مدعی هستند،  
دریاخــواری در کیش و قشــم وجود ندارد، اظهار کــرد: منظور وزارت راه و 
شهرســازی از دریاخواری، خشک کردن دریا بدون مجوز است و در منطقه 
درگهان در قشــم، جنوب شرقی کیش در منطقه پدیده شاندیز دریاخواری 

انجام شده که در این دو پرونده دریاخواری محرز است.
وی ادامه داد: در بندرعباس هم در کنار نهری که از وسط شهر می گذرد 
و به دریا متصل می شود دریاخواری انجام شده البته خوشبختانه  این پروژه 
راکد اســت اما قصد فعال سازی این پروژه را داشتند و همچنین در محدوده 

جنوب شرقی شهر در مناطق ساحلی به بهانه شهرک گردشگری.
 حناچی با بیان اینکه بازار ماهی بندرعباس که ســاخته شــده هم جزو 
پرونده های دریاخواری است، افزود: قرار بر این بود که در سمت جنوب جاده 

ساحلی چیزی ساخته نشود ولی این کار در دوره قبل انجام شده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی همچنین درباره طرح برج باغ ها گفت: در 
قانون برنامه پنجم بندی درباره برج باغ ها آمده است البته عنوان برج باغ  را 
ندارد اما به این موضوع اشاره می کند که در 30 درصد سطح اشغال می توان 

ساخت وساز انجام داد و مابقی زمین باید حالت باغ را حفظ کند.
وی تاکید کرد: اصل موضوع بســیار جذاب است و عقل حکم می کند در 
زمینی که تراکم مســکونی دارد در 30 درصد آن ســاخت و ساز انجام شود 
و ۷0 درصد آن باغ بماند که ضابطه بســیار خوبی به نظر می رسد اما یادمان 

نرود که این باغ ها معمولا کاربری مسکونی ندارند.
حناچی با بیان اینکه در این وضعیت عملا کاربری باغ مسکونی می شود، 
گفت: از ســوی دیگر به مرور در درازمــدت به بهانه های مختلف تراکم های 
بیشــتری به این باغ ها داده شده است؛ برای مثال در مقطعی عنوان شد اگر 
این قطعه زمین در بافت فرسوده باشد یک طبقه به بنا اضافه می شود اگر در 
بافت ناپایدار باشد مالک می تواند یک طبقه دیگر به مجموعه اضافه کند و اگر 

دو پلاک تجمیع شوند یک طبقه دیگر به مجموعه اضافه می شود.
معاون معماری و شهرسازی ادامه داد: وقتی چنین تراکمی بر روی سطح 
اشــغال 30 درصد بارگذاری می شود، معمولا تامین خدماتی مانند پارکینگ 
در طبقات زیر زمین، دیگر در محدوده 30 درصد امکان پذیر نیست و تجربه 
نشان داده است که نسبت به محدوده بیشتری در طبقات زیر زمین تعرض 

صورت می گیرد.
حناچی با بیان اینکه واقعیت این است که در بسیاری از این اراضی چیزی 
از باغ باقی نمانده اســت، تاکید کرد: به اسم ضوابط برج باغ ها عمل شده اما 
تنها چیزی که دیده نمی شــود باغ است، در بسیاری از این برج  باغ ها 100 

درصد زمین گودبرداری شده و دیگر اثری از باغ دیده نمی شود.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: معیار لوکس بودن خودرو 
عمدتا باید روی قیمت آن متمرکز شــود که این موضوع در دستور کار 

کمیسیون های اقتصادی دولت قرار دارد.
مجتبــی خســروتاج در گفت وگــو با ایســنا، اظهــار کرد: در بســیاری از 
تقســیم بندی های جهانی، قیمت خودرو معیار لوکس بــودن آن در نظر گرفته 
می شــود ولی در کشور ما براساس حجم موتور است.وی ادامه داد: پیشنهادی به 
دولت ارائه دادیم و بر این اساس تعریف خودروی لوکس دوباره مورد بازنگری قرار 
می گیرد.خسروتاج در عین حال بیان کرد: این موضوع در دستور کار کمیسیون های 
اقتصادی دولت قرار دارد.قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: بر اســاس 
مقررات موجود، خودروهای با حجم موتور بالای 2500 سی سی به عنوان خودروی 
لوکس محســوب می شوند ولی آنچه در سطح جهانی مطرح است عمدتا تمرکز 
روی قیمت خودرو است.همچنین چندی پیش هم رئیس سازمان توسعه تجارت 
از ارائه پیشــنهادی خبر داد که براساس آن مبنای سنجش لوکس بودن خودرو 

فقط براساس شاخص قیمت باشد، نه حجم موتور.

عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی گفت: همه اقتصاددانان، 
اقتصاد مقاومتی را پذیرفته، اما دولت به آن عمل نمی کند.

لطفعلی بخشی اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
در گفت وگو با نسیم، با انتقاد از عدم انسجام در تصمیمات تیم اقتصادی دولت 
اظهار داشت: این دولت به دلایل مختلف در مورد مسائل اقتصادی یک پارادایم 
منسجم نداشته و هر لحظه یک تصمیم می گیرد و یک کاری را انجام می دهد.
وی بــا بیان این مطلب که »تیــم اقتصادی دولت هم به هیچ وجه با هم 
هماهنگ نیست« تصریح کرد: بالاخره باید یک بزرگتر باشد و مسائل اقتصادی 
را مدیریت کند تا اختلافات تمام شــود، ولــی در حال حاضر این دولت یک 
مشاور اقتصادی دارد که به نظر می رسد زورش به برخی از وزرا از جمله وزیر 

اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی نمی رسد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه گفت: متاسفانه هیچ انسجام و هماهنگی 
در این دولت به چشم نمی خورد، البته ترکیب تیم اقتصادی از دولت گذشته 
بهتر اســت، اما ما برای اینکه مشــکلات اقتصادی را مرتفع کنیم باید از تیم 

اقتصادی بسیار هماهنگ تری بهره ببریم.
بخشی خاطرنشان کرد: در حال حاضر دولت یازدهم یک فرمانده اقتصادی 
کم دارد، یک فرمانده که هم اقتصاد را بشناسد هم بتواند تصمیم بگیرد و هم 

تصمیمش را اجرا کند.
وی با اشاره به بی توجهی دولت به مبارزه با فساد و اقتصاد مقاومتی گفت: 
رهبر معظم انقلاب از 14 سال پیش بحث مبارزه با فساد را مطرح کردند که 
کاملا هم درســت اســت، ولی دولتمردان یک قدم هم برای آن برنمی دارند. 
ایشــان روی اقتصاد مقاومتی تاکید می کنند امــا دولت هیچ کاری برای آن 

انجام نداده است. 
این اقتصاددان افزود: متاســفانه دولتمردان ما فقط حرف می زنند و اغلب 

اهل عمل کردن نیستند.
بخشی خطاب به دولتمردان گفت: مگر نمی گویید اقتصاد مقاومتی درست 
است؟ مگر مجلس و دیگر نهادها روی اقتصاد مقاومتی اتفاق نظر ندارند، پس 
چــرا به این مفهوم کلیدی عمــل نمی کنید. این که دولت، مجلس و بنگاه ها 
قانون شکن هستند یک فاجعه است. حرفهایی که دولتمردان می زنند زیباترین 
حرفهاست و در هیچ کجای دنیا نظیر این چنین حرفها را پیدا نمی کنید، ولی 

متاسفانه اغلب اهل عمل نیستند.
بخشی بیان کرد: باید فکری برای این مسئله شود. چرا هیچ کس به فرمان 
مبارزه با فسادی که رهبری می دهند توجهی نمی کند؟ اقتصاد مقاومتی برگرفته 
از گزاره های علم اقتصاد است و چیز عجیب و غریبی نیست، همه اقتصاددانان 

اقتصاد مقاومتی را پذیرفته اند، اما دولت به آن عمل نمی کند.
وی خاطرنشــان کرد: عمل نکردن دولت به شعارهایش گرفتاری بزرگی 
است، که باید برای آن چاره ای اندیشید دولت نباید قانون گریز باشد. متاسفانه 

دولت قانون گریزی می کند و کسی هم نیست که از آنها حساب کشی کند.

سرویس اقتصادی- 
در آستانه اربعین حسینی 
اتوبوس های  بلیــت  قیمت 
نظارت  نبود  دلیل  به  مهران 
از ســوی دولــت روحانی 
افزایش سرســام آوری پیدا 

کرده است.
به گزارش خبرنگار کیهان در 
حالی که قیمت بلیت اتوبوس های 
تهران به مقصد مهران در حالت 
عادی 32 هزار تومان است ولی 
این نــرخ از ابتدای آذر ماه بعضا 
تــا 100 هزار تومان هم افزایش 

یافته است.
 3 اختلاف  گزارش،  بنابراین 
برابری قیمــت بلیت مهران که 
به آسانی در سایت های اینترنتی 

فروش بلیت قابل مشاهده است 
در حالــی صــورت می گیرد که 
خیل مشتاقان اباعبدالله الحسین 
علیه السلام از سراسر کشور عازم 
مرز مهران هســتند و لذا در این 
نظارت دولت می بایست  شرایط 
صورت عملی به خود می گرفت 
تا اجحافی در حــق زائران امام 

حسین علیه السلام نمی شد.
ولی متاسفانه ظاهرا به دلیل 
ضعف جدی نظارت، شرکت های 
مسافربری با سوءاستفاده از این 
گرانفروشــی  دنبال  به  وضعیت 
اتوبوس های  بلیت  بیشتر  هرچه 

مهران هستند.
در همین رابطه یک کارمند 
ترمینال مسافربری به خبرنگار ما 

گفت: نبود نظارت از سوی دولت و 
وزارت راه و شهرسازی سبب شده 

تا قیمت بلیت اتوبوس ها به مقصد 
مهران سلیقه ای تعیین شود.

افزود: اغلب شرکت های  وی 
مسافربری متاسفانه اتوبوس های 

خود را به صورت دربستی و با نرخ 
بالا به مقصد مهران می فروشند 
و همین امر باعث شــده تا بلیت 
مهران به شــدت با افزایش نرخ 

مواجه شود.
گفتنی است ســال گذشته 
نیــز شــرکت های مســافربری 
بــا  را  مهــران  اتوبوس هــای 
از ضعــف دولت  سوءاســتفاده 
روحانــی قیمت ها را به شــدت 
بالا بردند. البته امسال دولتی ها 
قــول داده بودند کــه امکانات و 
زائران  برای  تســهیلات فراوانی 
اربعیــن فراهم می کنند اما فعلا 
نرخ بلیت اتوبوس ها که نجومی 
شــده و قول مسئولان فراموش 

گشته است.

سرپرست سابق وزارت اقتصاد خبر داد

افزایش 444 درصدی بدهی بانک ها به بانک مرکزی در سال 93
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عضو هیئت علمی دانشگاه علامه:
دولت هیچ کاری برای اجرای اقتصاد مقاومتی 

انجام نمی دهد

معاون وزیر صنعت:
معیار لوکس بودن خودرو تغییر می کند

وزارت کشاورزی:
کمبود خیار و گوجه فرنگی

 مقطعی است

رئیس سازمان بسیج سازندگی گفت: گروه های جهادی 
با نرخ بسیار پایین پروژه های سازندگی را اجرا می کنند.

سردار نعمان غلامی در گفت وگو با فارس توضیح داد: در موضوع 
محرومیت زدایی در روستاها، تامین اعتبار اولیه توسط قرارگاه کوثر 
انجام می شــود و پس از آن در استا ن ها، ما وظیفه اجرا را برعهده 

داریم.
وی بیــان کرد: امســال از ۷50 پروژه افتتاح شــده در حوزه 
محرومیت  زدایی، حدود 25 مورد مربوط به پروژه راه های روستایی 
است؛ در این پروژه ها همان طور که گفته شد، بخشی از اعتبارات 
از ســوی قرارگاه کوثر تامین می شــود و مابقی با کمک خیرین و 

مردم، تامین خواهد شد تا پروژه به سرانجام برسد.
رئیس سازمان بسیج سازندگی اضافه کرد: تامین مالی سازندگی 

در اســتان ها می تواند در ارتباط با خیرین و مردم هم باشد، بدین 
ترتیب که از خیرین و برخی از دستگاه ها کسب اعتبار شده و سپس 
برای سازندگی هزینه شود و در این بحث کمک رسانی مردمی نقش 

بسزایی داشته باشد.
سردار غلامی بیان کرد: در قالب اجرای پروژه  محرومیت زدایی، 
در حال طراحی چارچوب و تدوین دستورالعمل راه اندازی انجمن 

خیرین هستیم.
رئیس سازمان بسیج سازندگی اظهار داشت: همچنین در حال 
تکمیل بانک اطلاعاتی درباره مناطق محروم کشور هستیم، تا بتوانیم 

در اختیار گروه های جهادی قرار دهیم.
وی بیان کرد: حجم آمار و اطلاعات کامل درباره مناطق محروم و 
یا حتی گروه های جهادی در اختیار ما نیست؛ که باید بانک اطلاعاتی 

خود را در این باره تکمیل کنیم.
 رئیس سازمان بسیج ســازندگی به مزایای اجرای پروژه های 
محرومیت زدایی توسط گروه های جهادی اشاره کرد و توضیح داد: 
به عنوان نمونه یک گروه  جهادی به خراسان شمالی می رود و آنجا 
15 کیلومتر کانال آب را بهســازی و سیمانی می کند؛ برای اجرای 
این پروژه تامین اعتبار از خیرین انجام شده است و سپاه نیز مقداری 
تجهیزات در اختیار گروه قرار می دهد و کار توسط گروه های جهادی 

با نرخ های بسیار پائین اجرا می شود.
سردار غلامی بیان کرد: در این راستا تلاش کرده ایم با تکمیل 
بانــک اطلاعاتی درباره مناطق محروم کشــور و راه اندازی انجمن 
خیرین و ارتباط دادن آن ها با گروه های جهادی، بتوانیم پروژه های 

بزرگ محرومیت  زدایی را در حجم وسیع در کشور اجرا کنیم.

رئیس سازمان بسیج سازندگی:

گروههایجهادیپروژههایسازندگیرابانرخبسیارپایینتریاجرامیکنند

معاون وزیر راه و شهرسازی:
سازمان مناطق آزاد در کیش و قشم 

دریاخواری می کند
در آستانه اربعین حسینی)ع(
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